
کیهان و خوانندگان گفت و شنود

اخبار كشور
صفحه 2

یک شنبه 21 آذر 13۹۵
11 ربیع الاول143۸ -شماره  21۵۰۸

خبر ویژه

سامانه پیام کوتاه 30002323
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33916546 تمام ساعات شبانه روز جماعتی که چشمشان به دست آمریکا بود و همه چیز را در آینه مذاکرات 

با این کشور استکباری می دیدند، بعد از چهار سال  اشتباه رفتنِ مسیر و نادیده 
گرفتن بدعهدی های مکرر آمریکا و بی توجهی به هشدارهای رهبرمعظم انقلاب 
و منتقدان دلسوز ، اکنون که به نقض آشکار برجام رسیده اند، برای توجیه مسیر 
اشتباه رفته و خودشیفتگی و خوشبینی خود به کدخدا و فرار از پاسخگویی در 
محضر ملت، به فرافکنی و تناقض گویی روآورده اند. چند مورد از این فرافکنی ها 

را برای شفاف سازی مرور می کنیم.
الف - یکی از این توجیهات و تناقضات خرج کردن از رهبر معظم انقلاب است 
که علی رغم حمایت های بزرگوارانه و صبورانه ایشان از تیم مذاکره کننده، این 
خود بزرگ ترین جفا به جایگاه رهبری و شخص حضرت آقاست. سخنران مراسم 
روز دانشجو در دانشگاه تهران گفت »ما هیچ قدمي در مورد برجام برنداشتیم 
مگر آن که با مقام معظم رهبري مشــورت کردیم«. برخی رسانه های داخلی و 
هماهنگ با رسانه های بیگانه در فضاي تبلیغاتي خود نیز این بخش از صحبت هاي 

این مقام اجرایی کشور را برجسته کردند. در باره این ادعا باید عرض کرد : 
اولًا رهبــر معظم انقلاب 20 فروردین 94 صریحاً ادعای دخالت رهبری در 
جزئیات مذاکرات هســته ای را رد کردند و فرمودند: »بنده در جزئیّات مذاکره 
دخالتی نکردم، بازهم نمی کنم؛ من مسائل کلان، خطوط اصلی، چهارچوب های 
مهم و خطّ قرمزها را به مسئولین کشور همواره گفته ام؛ عمدتاً به رئیس جمهور 
محترم و موارد معدودی هم به وزیر محترم خارجه... اینکه حالا گفته بشود که 
جزئیّات این مذاکرات تحت نظر رهبری است، این حرف دقیقی نیست«. ثانیاً 
رهبرمعظم انقلاب از همان ابتدا به خوشبین نبودن به نتایج مذاکرات هشدار 
داده بودند و در طول چند ســال گذشته بر آن تاکید داشتند. این شما بودید 
که همواره تاکید می کردید خوشبین هستید. ثانیاً همواره رهبرمعظم انقلاب 
ملاحظات و انتقادهای خود در باره مذاکرات هسته ای و از برجام را با مردم در 
میان گذاشــتند، از جمله 3 شهریور 95 در دیدار هیئت دولت تاکید داشتند: 
»انتقاد من به موضوع برجام به بدعهدی و خباثت طرف مقابل مربوط می شود 
و نباید در مقابل وعده آنها اقدام نقد انجام داد« چرا بر خلاف نظر رهبری نقد 
دادید و نسیه گرفتید؟ ثالثاً اگر شما در هر قدمی با رهبرمعظم انقلاب مشورت 
کردید، چرا به مشورت ها و راهنمایی های ایشان عمل نکردید؟ در این باره می توان 
فهرســتی بلند و بالا ارائه کرد. اما برای تنویر افکارعمومی و آگاهی جوانان و 

مردم و رد این توجیهات فقط به چندین مورد اکتفا می کنیم.
1- مگر رهبرمعظم انقلاب در ســال 92 با توجه به فضاسازی هایی که تیم 
دولت یازدهم و رسانه های حامی در داخل کشور و تیم دولت اوباما و رسانه های 
وابســته در خارج، قبل از عزیمت شما به نیویورک درباره تماس با اوباما تذکر 
لازم را نداده بودند؟ چرا عمل نکردید و تلفنی گفت وگو کردید تا جایی که رهبر 
معظم انقلاب علناً از این اقدام انتقاد کردند و آن را نابجا دانستند و 12 مهر 92 
در دانشگاه افسری شهید ستّاری   تاکید کردند: »آنچه در سفر نیویورک پیش 
آمد، به نظر ما بجا نبود« و این اقدام نابجای شــما مبنای اقدامات اشتباه دیگر 
شد. لذا باید گفت خشت اول گر نهد معمار کج/ تا ثریا می رود دیوار کج! نقض 
برجامی که اکنون صورت گرفته در حقیقت همان دیوار کجی است که براساس 

آن اقدام نابجا و عمل نکردن به تذکر و مشورت رهبری بنا شده است.
2- مگر رهبرمعظم انقلاب تاکید نکرده بودند هر اقدام خود را منوط به اقدام 
طرف متقابل کنید.چرا تمام اقدامات نقد را در برابر اقدامات نسیه انجام دادید؟ 
3- رهبر معظم انقلاب در نامه تاریخی 29 مهرماه 94 در تائید مصوبه شورای 
عالی امنیت ملی تاکید کردند »برجام دچار نقاط ابهام و ضعف های ساختاری و 
موارد متعدّدی است« و بر این اساس دولت را مکلف به اخذ »تضمین های قوی و 
کافی برای جلوگیری از تخلّف طرف های مقابل از جمله  اعلام کتبی رئیس  جمهور 
آمریکا و اتحادیه  اروپا مبنی بر لغو تحریم ها« کردند؟ آیا این تضمین ها اخذ شد؟ 
4- رهبر معظم انقلاب در الزامات نه گانه خود دولت را مکلف کردند در صورت 
»وضع هرگونه تحریم در هر سطح و به هر بهانه ای ، نقض برجام محسوب خواهد 
شد و دولت موظّف است طبق بند 3 مصوّبه  مجلس، اقدام های لازم را انجام دهد 
و فعّالیّت های برجام را متوقّف کند«؟ چرا در برابر این همه اعمالِ تحریم ها به 

نظر رهبری عمل نکردید و فعالیت های برجام را متوقف نکردید؟
 5- رهبر معظم انقلاب در مورد نوســازی کارخانه اراک، دولت را مکلف 
کردند »تنها در صورتی آغاز خواهد شــد که قرارداد قطعی و مطمئن درباره 
طرح جایگزین و تضمین کافی برای اجرای آن منعقد شده باشد.« آیا تاکنون 
این قرارداد مطمئن و قطعی منعقد شده؟ و چرا قبل از انعقاد چنین قراردادی 

قلب راکتور اراک را با سیمان پر کردید؟ 
۶- رهبر معظم انقلاب اجرای برخی بند های برجام را منوط به این کردند که 
»تنها هنگامی آغاز خواهد شد که آژانس، پایان پرونده موضوعات حال و گذشته 
)PMD( را اعلام نماید«. چرا قبل از تحقق این فرمایش رهبری اورانیوم غنی 

شده را به خارج فرستادید؟ و آیا تاکنون آژانس چنین کرده است؟ 
۷- اگر شما با رهبر معظم انقلاب در هر قدمی مشورت کردید، چرا خطوط 
قرمز نظام را که ایشان مطرح کرده بودند، رعایت نکردید و از این خطوط عبور 
کردید. چنان که حضرت آقا در ســخنرانی خود در حرم مطهر امام رضا)ع( در 
اول فروردین 95 تاکید کردند: »در مواردی وزیر محترم امورخارجه به من گفت 

ما نتوانستیم برخی خطوط قرمز را حفظ کنیم«.
 ۸- مگر رهبر معظم انقلاب تاکید نکردند تصویب قانون تمدید تحریم ها 
نقض برجام است. الف- شما چرا اصرار دارید نقض برجامی رخ نداده و اگر اوباما 
امضاء کند نقض برجام اســت؟ چرا براساس نظر رهبری حاضر نیستید نقض 
برجام را صریحاً محکوم کنید. ب- رئیس جمهور محترم و دیگر مذاکره کنندگان 
هسته ای قبل از امضا برجام و حتی روز امضاء برجام تاکید می کردند تحریم ها 
یکجا لغو خواهد شد. اولًا سوال این است چرا تاکنون لغو نشده و برخلاف نظر 
رهبر معظم انقلاب به تدریجی برداشته شدن تحریم ها رضایت دادید تا در روز 
دانشجوی امسال اذعان کنید: »تحریم هاي بانکي برداشته نشده است«؟ رهبر 
معظم انقلاب در دیدار نمایندگان مجلس خبرگان در 12 شــهریور 94 تاکید 
داشتند: »نظر ما برداشته شدن فوری تحریم ها بود، اما دوستان در اینجا، این 
موضوع را به شکلی معنا کردند و ما هم مخالفتی نکردیم«. چرا اکنون با نقض 
برجام روبرو شــده اید، مردانه مسئولیت معنا کردن اشتباهِ لغو تحریم ها را به 

گردن نمی گیرید و از رهبری خرج می کنید؟ 
ثانیــاً آن گونه کــه رئیس جمهور محتــرم و وزیــر امورخارجه و دیگر 
مذاکره کنندگان می گفتند قرار بود با امضاء برجام تحریم ها برداشته شود چرا 
اکنون تحریم ها برداشته نشده و برخلاف نظر رهبری به تعلیق تحریم ها تن دادید 
تا آنها دوباره با هر بهانه ای تحریم ها را برگردانند؟ حضرت آیت الله خامنه ای در 
همان دیدار نمایندگان مجلس خبرگان تذکر دادند: »از ابتدا مسئله ما این نبوده 
اســت،. اگر قرار است تحریم ها تعلیق شوند، ما هم اقداماتی را که باید انجام 
دهیم، در حد تعلیق و نه در ســطح اقدام اساسی بر روی زمین، انجام خواهیم 
داد.«. آیا به این تذکر رهبری عمل کردید و اقدامات خود را در حد تعلیق انجام 
دادید یا غنی سازی و سانتریفیوژها را تعطیل و قلب راکتور اراک را نابود کردید؟ 
ثالثاً رهبرمعظم انقلاب 20 فروردین 94 علناً و شــاید قبل از آن خصوصی 
به شــما تذکر داده بودند که کار را با عجله انجام ندهید و تاکید کردند: »حالا 
ممکن است بگویند آقا ما سه ماه بیشتر زمان نداریم؛ خب، حالا سه ماه بشود 
چهار ماه، آسمان که به زمین نمی آید؛ چه اشکالی دارد؟ کما اینکه آنها در یک 
برهه دیگری هفت ماه زمان را عقب انداختند.«. چرا قبول نمی کنید نتیجه ای 
که اکنون با نقض صریح برجام گرفتید، نتیجه این عجله و عمل نکردن به تذکر 
رهبری است؟ چنان که حضرت آقا ۷ آذر 95 به شما یادآور شدند که: »مشکلات 
فعلی در توافق هسته ای به خاطر عجله در زودتر به سرانجام رساندن توافق بود.« 
ج- تناقض دیگر این است که اولًا بارها برای انحراف افکار عمومی جامعه، 
القاء می کردند هدف از مذاکرات و برجام برداشته شدن تحریم ها است. اما اکنون 
برای فرار از پاسخگویی به مردم، در روز دانشجو عنوان می کنند : »هدف برجام 

این بود به دنیا بگوییم آمریکا و صهیونیسم دروغ مي گویند«! 
 ثانیاً قبل از امضا برجام مشــکل اقتصاد ایــران را وجود تحریم ها اعلام 
می کردند، اما حال برای توجیه خوشبینی کاذب و ناتوانیشان، در مجلس شورای 
اســلامی هنگام تقدیم بودجه سال 9۶ عنوان می کنند :»مشکل اقتصاد ایران 

ناشی از بیماری ساختاری است«! 
د- وزیر امورخارجه هم مدعی شده »اگر رئیس جمهور آمریکا قانون تمدید 
تحریم هــای داماتو را امضا کند، اثر اجرایی ندارد. همان گونه که در گذشــته 
وظیفه داشتند، اکنون نیز وظیفه دارند«! مگر آمریکایی ها قبلا به وظیفه خود 
عمل کرده اند که اکنون انتظار دارید به وظیفه خود عمل کنند. و اصولا براساس 
همین عمل نکردن به وظایفشان و بدعهدی هایشان رهبر معظم انقلاب تاکید 
می کردند خوشبین نیستیم. لذا با بازی با کلمات نمی توان از منافع ملی و عزت 
ملت ایران دفاع کرد. اگر هم اثر اجرایی ندارد، نقض برجام آیا هست یا نیست؟ 
با این جملات نمی توان از اهمیت بدعهدی و نقض برجام توسط آمریکا کاست. 
کم اهمیت تلقی کردن این موضوع در تناقض با مواضع اولیه آقایان است. اگر اثری 
ندارد، پس چرا حدود چهار سال وقت کشور را گرفتید و با فریب افکارعمومی 
بدنبال آمریکا دویدید؟ یا باید بگوییم آن ادعای شما دروغ بود یا این مواضع 
فعلی شما! لذا باید تاکید کرد نقض برجام ، نقض تفکر لیبرالی و اعتماد به آمریکا 
و نتیجه اتکا بــه نقطه خیالی و ندیدن نقض های قبلی برجام بود که از آنها به 
مخالف بودن با روح برجام یاد می کردید و باید بدون فرافکنی خود مسئولیت 

آن را بپذیرید و پاسخگو باشید. 

شرمنده!توجیه نقض برجام ؟!

دكتر محمدحسین محترم

* اسنادی که از سوی مراجع رسمی در مورد فیش های نجومی منتشر شد 
هزاران مدیر را شامل می شد اما با گذر زمان تعداد مدیران اشرافی آب رفت 
و به 4 نفر رســید! این بود عزم جدی دولــت برای برخورد با حرامخواران و 

متجاوزان به بیت المال مردم؟!
هوشیاری
* آقای روحانی اگر نظر مردم را درمورد دریافتی های نجومی جویا شوید متوجه 
می شوید که مردم این گونه دریافتی ها را نامتعارف نمی دانند زیرا دریافتی های 
اندک خود را با دریافتی مدیران اشــرافی می سنجند و رفتار مدیران را فساد 
مالی بزرگ در دولت می دانند، باید دولت بپذیرد تمام مدیران اشرافی محاکمه 
شوند تا صحت و سقم ادعای عدالت محوری دولت یک  امر مجهول باقی نماند!
0919---5409
* در روز جهانی هواپیمایی خواســتم به مسئولان یادآوری کنم که قرار بود 
برجام ناوگان هواپیمایی کشــور را نو کند و حالا در روز جهانی هواپیمایی و 
در دوره پســابرجام تمدید 10 ساله تحریم ها توسط آمریکا و تحریم شرکت 
هواپیمایی آسمان توسط اتحادیه اروپا همه آن آرزوها را نقش برآب کرده است.
031---3202

* تا به حال خوش بینی به غرب همواره تمدید تحریم ها را به همراه داشــته 
اســت و در آخرین مورد اتحادیه اروپا شــرکت هواپیمایی آسمان را تحریم 
کرد! واقعاً تن دادن به یک توافق هسته ای که با نقض پی درپی طرف مقابل 
و انجام تعهدات ایران در اجراست باعث گستاخی بیشتر دشمنان و تضعیف 
نظام شــده است. آیا استحقاق این ملت بزرگ و تاریخ ساز از دید دولت این 
است که زیر بار ذلت برود؟ هسته ای را که تعطیل کردید، لااقل عزت و احترام 

را از مردم نگیرید.
ر- گرجی
* مایه شرمســاری است که در بازگشایی ســفارت انگلیس برای سفیر این 
کشور فرش قرمز پهن کردند اما اکنون نخست وزیر این کشور درحال تحریک 
کشــورهای شورای همکاری خلیج فارس بر ضد ایران است! هنوز استوارنامه 
سفیر انگلیس در تهران دریافت نشده، روباه پیر در فکر توطئه گری منطقه ای 

علیه ایران است!
مهاجری- آلمان
* انگلیــس با توهینی که به ملت ایران کرد باید در ایران حضور اقتصادی و 
دیپلماتیک نداشته باشد اگر غیر از این عمل شود یک توهین به ملت شریف 
ایران اســت و نمی توان با دشمن که هر بار درصدد نابودی این نظام مقدس 
است با ملایمت برخورد کرد. دولت به جای قرائت بیانیه باید اقدامی عملی 

انجام دهد تا اقتدار کشور حفظ شود.
فریگام
* چرا دولت و حامیان دولت جوابی به اهانت نخست وزیر انگلیس نمی دهند، 
خفه شدن نشریات زنجیره ای نسبت به اظهارات این مقام انگلیسی نیز حاکی 

از جیره بگیری برخی از این نشریات است.
021---6719

* موضع گیری های منفعلانه وزارت امــور خارجه درمورد موضوعاتی مانند 
گزافه گویی های نخست وزیر انگلیس در مورد ایران اسلامی، نباید به گونه ای 
باشد که آنان مواضع ضد ایرانی خود را تکرار کنند، وزارت امور خارجه نماینده 
مردم ایران در روابط بین الملل اســت و ضعف در این وزارتخانه به پای مردم 

ایران در جهان گذاشته می شود.
0912---1149
* نفت یک صنعت ملی است و نباید در قراردادهای عقد شده با شرکت های 
خارجــی با عنوان تفاهم  نفتی محرمانه قلمداد شــود، دولت در مورد برجام 
همین اشــتباه محرمانگی را انجام داد و الان در قراردادهای نفتی هم همین 
روال را پیش گرفته است بماند که دولت در قراردادهای بین خودروسازان هم 
مواردی را محرمانه اعلام کرده است! پس مردم در کجای تدبیر دولت هستند؟!
ابوالقاسمی دولابی- تهران
* چرا نمایندگان مجلس از آقایان روحانی و ظریف در مجلس، نمی پرسند که 
آن وعده های برجامی که شما دادید امروز چرا پوچ از کاردرآمد! چرا سؤال از 

مسئولان در مجلس امری سخت و دور از انتظار شده است؟
کریمخانی و 0845---0938

* از صدا و ســیما تقاضا دارم مواضعی را که مسئولان دولتی قبل از امضای 
برجام نســبت به توافق داشــتند مجدداً پخش کند تا برخی از آقایانی که با 
وجود تمدید 10 ســاله تحریم ها هنوز اصرار بر ادامه انجام تعهدات را دارند 
به خاطر بیاورند که از بزک کردن برجام چه ها گفتند اما امروز عریان شدن 
واقعیت توافق، همه چیز را برای مردم روشن کرده است. شاید دیگر بی جهت 

به بزک کردن آن نپردازند.
آقامیری
* سازندگان داخلی و بزک کنندگان برجام را به خدا واگذار می کنیم. چرا که 

ذهن مردم را به آینده نامفهوم و نامعلوم سرگرم کردند.
0912---3615
* آقــای رئیس جمهور بعد از انتخابات مجلس به نوعی برای منتقدان رجز 
خواندند. حالا که کشتی برجام به گل نشسته است می گویند همه باید با هم 
باشیم. ولی به نظر من خوب است همیشه طرفدار همگرایی در کشور باشیم.
0919---0046
* در مجله خبری شبکه یک سیما صحبت از لزوم ترمیم سنگ قبر مرحوم 
باغچه بان شد در حالی که خیلی از هم شغل های ایشان یعنی فرهنگیان در 
قید حیات از اول سال تحصیلی تا الان بدون دریافت حقوق در نقاط مختلف 

کشور مشغول تدریس هستند و صدایشان به جایی نمی رسد.
0911---4134
* موسســه مالی ]...[ که با مجوز و زیر نظــر بانک مرکزی فعالیت می کند 
اخیرا توانایی پرداخت ســپرده مشــتریان خود را ندارد! بانک مرکزی هم به 
جای پاســخگویی به انتشــار یک بیانیه اکتفا کرده است و ما سپرده گذاران 
نمی دانیــم چگونه حق خودمان را باید باز پس گیریم؟ از دســتگاه قضایی 

درخواست رسیدگی داریم.
021---9622

* بار ترافیکی میدان امام خمینی و شهید زین الدین در شهرستان قم سنگین 
است از مسئولان امر درخواست داریم با استفاده از نظر کارشناسان این مشکل 

را برطرف کنند.
0912---0013
* در تاریخ 95/7/7 از طریق ســامانه ایران کیش اقدام به خرید نمودم که 
تراکنش ناموفق بود ولی وجه از حســابم کسر شد. حال به هر کجا مراجعه 
می کنم کسی پاسخگو نیست، فقط به یک شماره پیگیری بسنده کرده اند که 

در دست اقدام است؟! بیشتر از دو ماه زمان کمی است برای اقدام؟!
0913---0516
* از ســال 1392 و شروع به کار دولت مدعی تدبیر متاسفانه کمک هزینه 

ازدواج فرزندان فرهنگیان پرداخت نشده است؟ چرا؟!
فخرائی - همدان
* پاکت پستی که از خارج برای بنده پست شده بود، در گمرک پست چهارراه 
لشکر مفقود شد. مسئولان پست جوابی به بنده ندادند پس از پیگیری های 
بنــده یک پاکت خالی تحویل دادند. مجددا به بنده تماس  گرفتند و گفتند 
بسته شما به یک کشور دیگر رفته است! از مسئولان تقاضای رسیدگی دارم.
میرزایی
* مســئولین دبیرســتان دخترانه ]...[ در منطقه یک از دانش آموزان جهت 
برنامه ریزی فوق العاده مبلغ چهارصد هزار تومان درخواست نموده اند و آنها را 
در صــورت عدم پرداخت تهدید نموده اند. مگر برنامه های فوق العاده اجباری 

است که دانش آموزان را تهدید می کنند؟!
021---3890

* ماموران شهرداری در منطقه جنت آباد، چهارراه ایرانپارس وقتی می خواهند 
برای جمع آوری متکدیان اقدام کنند به گونه ای عمل می کنند که بیشــتر به 
متفرق شــدن و بعضا فرار متکدیان می انجامد! این روند در طی روز چندین 

بار اتفاق می افتد!
9233---0912و5905 ---021

* برای تبلیغ موسسه مالی و اعتباری]...[ چند درخت چنار خیابان ولی عصر 
را قطع کرده اند؟ عوامل چنین اقدامی باید به مراجع قضایی معرفی شوند.

0938---7772
پاسخ شرکت عمران شهر جدید پردیس

در پاســخ به مطلب مندرج در صفحه 2 روزنامه کیهان مورخ 1395/7/5 با 
موضوع: تأخیر در تحویل واحدهای مســکن مهر شهر جدید پردیس فاز 8، 
به آگاهی می رســاند: »بخشی از فاز مذکور در پروژه های شرکت امیرساولان 
کومه و شرکت پردیس سازان نوید تا اواخر آذر ماه سال 1395 تحویل و مابقی 
واحدها با توجه به برنامه زمانبندی تعیین شــده پرداخت و با پرداخت سهم 
آورده متقاضیان محترم و همچنین همکاری واحدهای خدمات رسان تا پایان 

سال بعد به متقاضیان واگذار می گردد.«

بفرمایید درباره چه موضوعاتی
نباید عذرخواهی کند؟!

»روحانی باید در چه حوزه هایی از مردم عذرخواهی کند؟« وبسایت فردا این پرسش 
را با مردم در میان گذاشــت و از مخاطبان نظرخواهی کرده رئیس جمهور اخیراً در 

دانشگاه تهران گزارش عجیب و غریبی درباره کارنامه دولت داده بود.
مخاطبان پاسخ های قابل تأملی به این پرسش داده اند: 

- آقای روحانی صنعت هســته ای را تعطیل کرد تا چرخ های صنعت را بگرداند 
لطفاً گزارشی از شهرک های صنعتی و هزاران کارخانه و کارگاه تعطیل و نیمه تعطیل 

آن ها تهیه کنید.
- مگه با عذرخواهی صنعت هسته ای مون بر میگرده؟ مشکل ازدواج حل میشه؟ 

کار ایجاد میشه؟ چه حرفا!
- از حقوق های نجومی باید عذرخواهی می کرد.

- روحانی و ظریف باید بابت تحمیل خسارت محض برجام به کشور و بتن ریزی 
تأسیسات هسته ای و لغو نشدن تحریم های ظالمانه از مردم عذرخواهی نمایند.
- ملاک تورم جیب مردم است که فعلًا خالی شده و قدرت خرید ندارند.

- کاهش تورم به قیمت رکود مطلق اقتصادی و تعطیلی کارخانجات و افزایش 
نرخ بیکاری!

- از اینکه رئیس جمهور شد
- بیگ لایک

- برجام خسارت محض، تحول اقتصادی در 100 روز، رکود و بیکاری، فساد 8000 
میلیاردی 1200 میلیاردی و تعطیلی70 درصدی کارخانجات اعم از صنعتی، تولیدی 
و...، ایشون یکی از سه دستاوردهاشون توی صنعت ریلیه که دیدیم این دستاورد رو، 
حادثه قطار، چند برابر شدن حامل های انرژی، چند برابر شدن مایحتاج ضروری مردم، 
افزایش بیش از اندازه دهک اول جامعه با دهک آخر جامعه از لحاظ درآمدی، 8 برابر 

سفره مردم کوچیکتر شد،...های نجومی، و... زیادن خسته شدم.
- بهتر بود می پرســیدین در چه حوزه هایی نباید عذرخواهی کند!!!! چار سال با 

برجام مردمو بازی دادن اخرشم هیچی متأسفم
- روحانی برا چی عذرخواهی کنه

- در دولت روحانی رکورد فساد با 8000 میلیارد تومان و رکورد واردات کالاهای 
بنجل چینی )سنگ پا و سنگ قبر( با 35 میلیارد دلار شکسته شد.

- حقوق های میلیونی دهن کجی به مردم بود.
- جز بی مدیریتی چیزی ندیدیم.

- تمام بدی ها و زشتی ها در خانه ای نهفته شده است که کلیدش با دروغ است!
امام حسن ابن علی العسگری علیه السلام

- به نظر بنده آقای روحانی باید به خاطر همه چیز و از جمله شعار »دولت تدبیر 
و امید« که هیچگاه از نظر بنده به عنوان یک شهروند تحقق نیافت، عذرخواهی کند 

ولی عذرخواهی چه نتیجه ای برای مردم دارد؟
- آقای روحانی به ســفارش های رهبر در انعقاد برجام توجه نکرد. مفاد 9 ماده ای 
رهبری را رعایت نکرد. با ایجاد جنجال و هیاهو حتی هتاکی و ناسزا به منتقدین اجازه 
بررســی شایســته به نمایندگان مردم نداد اما با چه بهایی؟ او اینک باید روشن کند از 
چه کسی قول گرفته بود سند گرفته بود یا شنیده بود که به محض امضاء برجام همه 
تحریم ها برداشته خواهد شد؟ رابط یا رابطین داخلی و خارجی خود را معرفی کند. آن همه 
قول های اطمینان بخش را آیا با مشورت چه کسانی به مردم می داد؟ و اینک که برجام به 
بن بست رسیده است چرا هنوز به حرفهای غیر واقع ادامه می دهد؟ آیا این همه خسارت 
برای مردم کافی نیست؟ اقتصاد را به گل نشانده است، گرانی و فساد بیداد می کند. هیچ 
طرحی از گذشته ادامه نیافت و متوقف شد تنها دلالان دولتی و غیر دولتی سود کردند.
- آقای روحانی ســه سال با کلمه برجام، جوان هایی بیکار شدند، کارخانه هایی 
تعطیل شدند، بانک ها گردن کلفت تر شدند، قشر ضعیف جامعه روز به روز زیر چرخ 

تورم و رکود له می شوند.
- باید بابت کلیدی که فقط تونست گاو صندوق بیت المال را باز کنه... عذرخواهی 

کنن.
- تعطیلی 12000 واحد صنعتی در 3 سال گذشته از جمله کارخانجات ارج و 
پارس الکتریک و آزمایش و قند ورامین و غیره و افزایش نرخ بیکاری و افزایش واردات 

نتیجه عملکرد ضعیف دولت یازدهم است.
- با جیب کارگر بدبخت تورم بالای 80 درصد است چشمتون روشن.

- چندین دوره ریاســت جمهوری را در طول زندگیم دیدم ولی تو هیچ دوره ای 
مثل این دولت احساس تحقیر از سمت آمریکا و ناامیدی از داخل کشور ندیدم.

قدردانی ویژه مدیر لابی صهیونیستی
از کری به خاطر برجام

عضو ارشد لابی صهیونیستی در آمریکا گفت برجام باعث امنیت بیشتر اسرائیل شد.
مارتین ایندیک نایب رئیس اندیشکده بروکینگز در  اجلاس  سابان و خطاب به 
جان کری گفت:  امروز حتی شدیدترین منتقدان شما می توانند ببینند که دست کم 
برای یک دهه آینده، اسرائیل با این توافق از امنیت بیشتری برخوردار خواهد شد. حضور 

شما در این اجلاس بیانگر تعهد عمیق و پایدار شما به روابط بین  آمریکا و اسرائیل است.
وی در ادامه خطاب به جان کری افزود: شما طی سی سال فعالیت به عنوان سناتور 
ایالت ماساچوســت، ســابقه عالی در زمینه رای دادن درباره اسرائیل دارید. شما مروج 
توافقنامه بی ســابقه سی و هشــت میلیارد دلاری برای پاسخ دادن به نیازهای امنیتی 

اسرائیل در یک دهه آینده بوده اید.
وی خطاب به جان کری همچنین افزود: شما موفق شدید توافقنامه ای را به دست 
آورید که بخش زیادی از تسلیحات شیمیایی سوریه را از بین ببرد. شما در ادامه مشغول 
مذاکره درباره توافقنامه ای شدید تا برنامه غنی سازی ایران را متوقف کنید، ذخیره مواد 
هســته ای این کشــور را به خارج انتقال دهید و در قلب راکتور آب سنگین آن بتون 
بریزید. این توافقنامه به شدت جنجال برانگیز بود اما  امروز حتی شدیدترین منتقدان 
شما می توانند ببینند که دست کم برای یک دهه آینده اسرائیل با  این توافق از امنیت 

بیشتری برخوردار خواهد شد.
یادآور می شود ایندیک تئوری پرداز سیاست مهار دوگانه علیه ایران و عراق در دولت 
بیل کلینتون بود. او اصالتا یهودی و در خانواده ای انگلیسی متولد شده است. ایندیک 
در سال 1982 میلادی، به عنوان »مدیرتحقیقات« به لابی صهیونیستی ایپک پیوست 
و به مدت هشــت سال به عنوان موســس و مدیر اجرایی انستیتو سیاست خاورمیانه 

واشنگتن خدمت کرد.
وی همچنین سمت دستیار ویژه سیاست خارجی بیل کلینتون، رئیس جمهور وقت 
آمریکا و دستیار مشاور امنیت ملی در امور اعراب و اسرائیل، ایران و عراق را در کارنامه 

خود دارد. وی دو بار به سمت سفیر آمریکا در اسرائیل منصوب شد.
مارتین ایندیک هم اکنون، به تدریس سیاست اسرائیل و سیاست خارجی در دانشگاه 
جان هاپکینز می پردازد، او گفته است: هر زن محجبه در کوی و برزن ایران، به منزله 
پرچم جمهوری اسلامی است لذا ما برای براندازی این نظام باید این حجاب را سست 
کنیم. دیگر وقت آن نیست که دانشجویان را به خیابان ها بکشانیم، بلکه باید چادر را از 

سر زنان برداشت و از این طریق می توان نظام اسلامی ایران را نابود کرد.
در سال 1982، ایندیک عنوان معاون تحقیق و پژوهش برای کمیته روابط عمومی 
آمریکا و اسرائیل )AIPAC(، که لابی طرفدار اسرائیل در واشنگتن است شروع به کار کرد.

وقاحت وزارت خارجه آمریکا
ترامپ می تواند برجام را زیر پا بگذارد!

وزارت خارجه آمریکا با وقاحت تمام اعلام کرد ترامپ حق دارد توافق هسته ای با 
ایران را ترک کند و زیر پا بگذارد.

پایگاه اینترنتی صدای آمریکا در گزارشــی نوشــت: مارک تونر، سخنگوی وزارت 
خارجه آمریکا، در پاســخ به خبرنگاران گفت: »برجام یک معاهده رسمی است و هیچ 

کس نمی تواند مانع این شود که یک طرف توافق آن را ترک کند.«
ســخنگوی وزارت خارجه آمریکا می  گوید: »اســتدلال مقابل این نکته این است 
که چرا کســی باید بخواهد آن را ترک کند؟ چون توافقی موثر است.« حسن روحانی، 
رئیس جمهوری ایران، در سخنرانی روز دانشجو درباره انتقادهای دونالد ترامپ از توافق 
هسته ای گفت: »او خیلی چیزها دلش می خواهد، ممکن است دلش بخواهد برجام را 
تضعیف کند، دلش بخواهد برجام را پاره کند مگر می گذاریم که آمریکا برجام را پاره 
کند.« آیت الله خامنه ای، رهبر جمهوری اسلامی ایران، پیش تر گفته بود: »دولت کنونی 
آمریکا در قضیه توافق هسته ای تخلف های متعددی تا الان انجام داده است، تازه ترین 
آن تمدید تحریم ده ساله است، اگر این تحریم بشود، نقض برجام است و بدانند قطعا 

جمهوری اسلامی در برابر آن واکنش نشان خواهد داد.« 
صدای آمریکا گفت: مارک تونر ضمن رد ادعای مقامات جمهوری اسلامی در این باره 
که تمدید »قانون تحریم ایران« نقض برجام است تاکید می کند که آمریکا در مذاکرات 
هسته ای تنها موافقت کرد که ایران را از تمام تحریم های هسته ای مستثنی کند نه این 

که قوانین تحریم آمریکا را لغو کند.
برخلاف ادعای صدای آمریکا، قانون تحریم های ISA  که به مدت 10 سال تمدید 

شد، به بهانه برنامه هسته ای ایران طراحی شده است.
10 نفر از صندوق ذخیره فرهنگیان

500 تا 1200 میلیارد تومان وام گرفته اند
10 نفر از صندوق ذخیره فرهنگیان، تا 1200 میلیارد تومان وام گرفته اند. مدیریت 

مبالغ، گاهی توسط همسر دوم برخی افراد دخیل صورت گرفته است.
امیر خجسته عضو کمیته تحقیق و تفحص از صندوق ذخیره فرهنگیان در گفت وگو 
با تابناک اظهار داشــت: صندوق ذخیره فرهنگیان، توسط عده ای  خاص، سرنگون و با 
بی رحمی تمام غارت شده و برپایه بررسی ها، بانک »س« که یکی از زیرمجموعه های این 

صندوق به شمار می رود، 8800 میلیارد تومان حیف و میل کرده است.

وی گفت: همه این مبلغ به صورت وام های معوق و وام های ســوخته بوده که با 
تضامین بسیار ضعیف مانند چک و سفته به افراد واگذار شده است. البته باید گفت، 
افــراد کلیــدی که این کار را انجام داده اند، حدود 30 نفرند که از این میزان، 10 نفر 
اشخاص اثرگذار بوده که هر یک، بین 500 تا 1200 میلیارد تومان از صندوق ذخیره 

وام دریافت کرده اند.
خجسته یادآور شد: این افراد شرکت های صوری تشکیل داده و نفراتی را معرفی 
کرده اند و این شرکت ها نیز با صندوق ذخیره فرهنگیان، قرارداد بسته و به بهانه تولید 
وام گرفته اند. مبلغ دریافتی نیز بعد از ردیابی مشــخص شده که پول به حساب این 
افراد کلیدی بازگشت داده و اغلب در ساخت وساز و دلالی سرمایه گذاری شده است.
این نماینده مجلس ادامه داد: آنان به این امید که پول را پس ندهند، وام گرفته اند، 
چون تضامینی که داده اند، قابلیت پیگیری چندانی ندارد؛ اما در ردیابی های صورت 
گرفته، افرادی که در بردن ســرمایه های فرهنگیان نقش آفرینی کرده اند، مشخص و 
به همه آنها اولتیماتوم داده شده است تا پول را بازگردانند، در غیر این صورت افراد به 

مردم معرفی خواهند شد.
عضو کمیته تحقیق و تفحص از صندوق ذخیره فرهنگیان افزود: تاکنون بخشی 
از این مبلغ بازگشــته، ولی مبلغ کلان آن هنوز دست این افراد است، همه پولی که 

توسط افراد بلعیده شده، باید بازگردانده شوند.
وی گفت: ردیابی های صورت گرفته، نشان می دهد، برخی از این افراد در بانک های 
دیگر نیز این کار را انجام داده اند که البته قرار است پرونده این حساب ها نیز به زودی 

به جریان افتد.
تعداد نجومی بگیران

4 برابر گزارش دیوان محاسبات
»تعــداد واقعی نجومی بگیران »4 برابر« تعدادی اســت کــه در گزارش دیوان 
محاسبات آمده است. حداکثر حقوق در این گزارش به جای 12 میلیون، 20 میلیون 

درنظر گرفته شد.«
نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس در خصوص گزارش دیوان محاسبات و 
تعیین سقف حقوق اظهار داشت: در حالی که در طرح جدید شفافیت دریافتی مدیران 
حداکثر حقوق 10 الی 12 میلیون در نظر گرفته شده است، گزارش دیوان محاسبات 

بر مبنای حداقل حقوق 20 میلیون ارائه شد.
حجت الاسلام موسوی لارگانی، نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس در خصوص 
آخرین وضعیت طرح جدید شفافیت دریافتی مدیران اظهار داشت: این طرح هفته 
آخر آبان ماه تهیه و تنظیم شد و در نهایت به هیئت رئیسه تحویل داده شد اما هنوز 

هیئت رئیسه اعلام وصول نکرده است.
وی در ادامه گفت: اگر هیئت رئیسه طرح شفافیت دریافتی مدیران را اعلام وصول 
کرد ابتدا در کمیته ای بررسی می شود و در نهایت باید یک فوریت آن تصویب شود 
و در نهایت به کمیسیون ارجاع داده می شود و در نهایت گزارش کمیسیون است که 

به صحن علنی خواهد آمد.
به گزارش راه دانا، نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس در خصوص گزارش 
دیوان محاسبات و تعیین سقف حقوق 20 میلیون برای نجومی بگیران اظهار داشت: 
در حالی که در طرح جدید شــفافیت دریافتــی مدیران حداکثر حقوق 10 الی 12 
میلیون درنظر گرفته شــده است، گزارش دیوان محاسبات بر مبنای حداقل حقوق 

20 میلیون ارائه شد.
موســوی لارگانی در ادامه گفت: گزارشی که آقای عادل آذر ارائه داد برای ما 
هم تعجب آور بود که چرا تنها به بازپس گیری حقوق های نجومی بســنده کرده اند 
در حالی که هیچ برخوردی به جز پس گرفتن حقوق با این افراد نشد؛ تذکری که 
نمایندگان امروز متوجه گزارش حقوق های نجومی داشت هم این بود که چرا دیوان 
محاسبات تنها به بازپس گیری حقوق های نجومی بسنده کرده و با نجومی بگیران 

برخوردی نکرده است.
وی ضمن بیان اینکه تنها بازگشــت حقوق ها کفایت نمی کند اظهار داشت: قوه 
قضائیه باید اسامی این افراد را گرفته و با کسانی که به ناحق این حقوق ها را دریافت 
کرده اند برخورد قانونی کند؛ نمی شود که هر کسی هر کجا قرار گرفت برای خودش 
وام چندصد میلیونی بدون نرخ سود دریافت کند و هم حقوق های چند ده میلیونی 

بگیرد و در نهایت بخواهد آن را پس بدهد.
نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان این که تعداد واقعی نجومی بگیران 
4 برابر تعدادی است که در گزارش دیوان محاسبات بررسی شده است گفت: زمان 
انتشــار فیش های نجومی حدود 940 نجومی بگیر معرفی شدند اما گزارش دیوان 
محاسبات تنها 350 نجومی بگیر را شناسایی کرده است که دلیل این مسئله باید 
روشن شــود؛ حتی نمایندگان حامی دولت نیز از نتیجه گزارش دیوان محاسبات 

متعجب شدند.
توضیح و تصحیح

در تیتر خبر ویژه دیروز مربوط به تعیین رئیس جدید »شورای فرهنگی اجتماعی 
زنان«، به اشتباه، نام »دانشگاه الزهرا« قید شده بود که تصحیح می شود.

یادداشت میهمان

با  نگهبان  شورای  سخنگوی 
اشاره به اینکه نمایندگان مجلس 
در تلاشند که اصلاحاتی در قانون 
بسیار  گفت:  کنند،  اعمال  کنونی 
بعید است که قانون جامع انتخابات 

به انتخابات سال آینده برسد.
سخنگوی  کدخدایی  عباســعلی 
شــورای نگهبان در حاشیه نشســت 
»سیاست های کلی ناظر بر انتخابات« 
در جمــع خبرنــگاران پیرامون قانون 
جامع انتخابات و رســیدن این قانون 
به انتخابــات ریاســت جمهوری 96 
اظهار داشــت: با توجه بــه اقتضائات 
سیاست های کلی انتخابات همان طور 
که از ســوی مجلــس و دولت اعلام 
شد، بسیار بعید است که قانون جامع 
انتخابات به انتخابات سال آینده برسد.
کدخدایی با بیان اینکه نمایندگان 
مجلس در تلاشــند که اصلاحاتی در 
قانون کنونی اعمــال کنند گفت: در 
صحبت هایی که با ریاســت مجلس و 
برخی نمایندگان داشــته ایم این بود 

که شاید در مجلس بتوانند آن مواردی 
که در قانون کنونی لازم اســت اصلاح 
شــود و به عنوان اصلاحیه در قوانین 
موجود اعمال شود تا بعدا قانون جامع 

ارائه شود.
وی با اشاره به انتخابات الکترونیک 
گفت: شــورای نگهبان در یک مرحله 
با بحث احــراز هویت  رأی دهندگان با 
رعایت مســائل امنیتی موافقت کرده 
اســت و در بخش های دیگــر نیز اگر 
جهات امنیتی رعایت شــود شــورای 
انتخابات به  نگهبان آمادگی برگزاری 

صورت الکترونیک را خواهد داشت.
به گــزارش باشــگاه خبرنگاران، 
ســخنگوی شــورای نگهبان در پایان 
تصریح کرد: مطابق آخرین مکاتبه ای 
که با وزارت کشور داشته ایم بحث احراز 
هویت رأی دهندگان تایید شد و از سوی 
این وزارتخانه تاکنون بخش های دیگر 
انتخابات الکترونیک به شورای نگهبان 
ارائه نشده است و پاسخ جدید دریافت 

نکرده ایم.

کدخدایی:
قانون جامع انتخابات 
به سال آینده نمی رسد

3 سال بعد از بزک توافق

توقع زدایی از برجام
دستور كار جدید خط نفوذ

سرویس سیاسی-
ساختن چیزی شبیه معجزه از 
برجام قبل از نهایی شدن این توافق 
دستورکار جریان نفوذ بود که این 
خط فکــری را به مجموعه دولت و 
رسانه ها تزریق می کردند، حالا پس 
از گذشت سه سال دستور کار جدید 
این جریان به توقع زدایی از برجام 

تغییر کرده است!
جریان انتظار آفرین دیروز، این روزها 
برای توقع زدایی از برجام بسیج شده اند. 
همان هایی که تا دیروز خیال پردازی های 
خود را در قالــب  دنیای پس از برجام 
برای مردم ترسیم می کردند، اکنون باید 
از آنها پرسید اگر قرار بوده تحریم های 
اصلی لغو نشود و توقع دستاورد اقتصادی 
از برجام نداشته ایم، پس چرا انبوهی از 
امتیازات هسته ای را به غرب دادیم؟ آیا 
ملت مــا بدهکار آمریکا و غرب بودند و 
طیف ترویج کننده خوش خیالی خواستند 

ملت ما مدیون غرب نمانند؟!
برجام و انتظارات 

غیرواقعی
محمود ســریع القلم، استاد علوم 
سیاسی دانشــگاه شــهید بهشتی در 
یادداشتی به این موضوع پرداخته است. 
او امروز و پس از گذشت تقریبا سه سال 
از بزک کردن برجام به این نکته پرداخته 
که نباید از برجــام انتظارات غیرواقعی 
داشــته باشیم! البته آنچه وی انتظارات 
غیرواقعی خوانده همان چیزهایی هستند 
کــه از جانب دولتمردان و رســانه های 
اطلاح طلب به مردم ارائه می شــد. به 
عقیده او »دقت کم تئوریک دســتگاه 
دیپلماسی با رهیافتی که نسبت به ایران 
طی دهۀ گذشته در آمریکا انباشته شده 
بود و سایه انداختن روش سازمان مللی 
)سخنرانی و تنظیم قطعنامه( بر فرآیند 
برجام، باعث شد تا انتظارات غیرواقعی 
و تحلیل های احســاس محور در ذهن 
بسیاری شــکل گیرد و نمایش برجام 

مهم تر از محتوای آن شود.«
سریع القلم در یادداشت خود سهم 
موضــوع هســته ای را در اختلاف های 
میان ایران آمریکا یک نهم عنوان کرده 
و بر این باور اســت که »وقتی موضوع 
هسته ای یک  نهم است، قاعدتاً نباید آن 
را هشــت  نهم جلوه داد. تقابل موجود، 
گســترده و دامنه دار اســت. این یک 
غفلت تبلیغاتی دستگاه دیپلماسی بود 
که مسایل سیاست خارجی با غرب را، 

به موضوع هســته ای تقلیل داد. شاقول 
انتظارات اشتباه تنظیم شد و انتظارات 
غیرواقعی در ذهن خاص و عام جا افتاد. 
در سیاست بین الملل، کشورها عموما و 

دائما اهرم می سازند تا امتیاز بگیرند.«
امــا پیرامون این بخش از نوشــته 
سریع القلم دو نکته اصلی به ذهن متبادر 
می شود: نخست اینکه انتظارات اشتباه و 
غیرواقعی را چه کسی در ذهن خاص و 

عام جا داد و با چه هدفی؟
دیگر آنکه اگر توقع رفع مشکلات 
اقتصادی مملکت از قبیل ســوئیفت یا 
موانع ایجاد شده در صادرات یا واردات 
کالا ماننــد محدودیت هــای بیمه و یا 
بازگشت پول حاصل از فروش نفت و... 
انتظار بی جا از برجام است پس این توافق 
برای چه انجام شد تا به صورت یک طرفه 
صنعت صلح آمیز هسته ای کشور را به 

این حال و روز درآوریم؟! 
برجام و دستاورد اقتصادی!

در ایام سالگرد اعلام توافق برجام در 
وین، )تیر 1395( تحرکات برخی مدیران 
ارشد دولتی و رسانه های حامی آنها برای 
توقع زدایی از برجام شــدت گرفت. آنها 
با ادبیات مشــابه تلاش کردند از برجام 
چنان که  کنند؛  اقتصــادی  توقع زدایی 
بعیدی نژاد با صراحت گفت »به برجام 
نگاه اقتصادی نداشــته باشــید چرا که 

تفاهم اقتصادی نیست.«
این رویکرد تقلیل گرایانه در حالی 
است که طیف یاد شده طی چند سال 
گذشته  برعکس حالا، به انتظارات موهوم 
درباره مذاکره و توافق با آمریکا در حد 
معجزه اقتصادی و رونق اشتغال و تولید 
و حتی بهبود وضعیت آب خوردن و هوا 
و ریزگردها و... دامن می زدند و نظام را 
به لحاظ روانی برای توافق و اجرای آن 
به هر قیمت که شــده- ولو نامتوازن و 

ناهمزمان- تحت فشار قرار داده بودند.
جریــان نفــوذ کارش این اســت 
کــه با داده های غلــط دولتمردان را به 
سازد.  رهنمون  نادرســت  تصمیم های 
حتی اگر این تصمیم ها توسط اشخاص 
دلســوز کشور و نظام اتخاذ شده باشند 
از آنجا که داده های غلط و نادرســت از 
امری وانموده به آنها منتقل شده نتیجه 
آن چیزی می شــود که جریــان نفوذ 
می خواهد. در واقــع می توان گفت در 
چنین حالتی این نفوذی ها هستند که 
غالبا به صورت غیرمستقیم تصمیم سازی 

می کنند.

مجموع نکاتی که گفته شد زمینه 
ساز ایجاد توقع در میان مردم براساس 
اظهارات دولتمردان و برخی رســانه ها 
می شــود. البته به این نکات باید عدم 
توجه بــه تجربیات گذشــته و نادیده 
انگاشتن حافظه تاریخی از موارد مشابه 
را نیــز بیفزاییم. اینکــه غرب و خاصه 
آمریکا قابل اعتماد نیستند و بارها این 
مرز و بوم عهدشکنی آنها را دیده است. 
ســریع القلم نیز در یادداشــت مذکور 
می نویسد: » اصولا در سیاست بین الملل، 
عنصری به نام »اعتماد« وجود ندارد که 
ما بتوانیم آن را با عقد قرارداد به دست 
آوریم. سیاست منافع است و بس، حتی 
میان انگلستان و آمریکا که شبیه ترین 

دو کشور در نظام بین الملل هستند.«
همین داده هــا و اطلاعات غلط به 
برآورد نادرســت از راهکار برون رفت از 
مشکلات می انجامد. برآورد نادرستی که 
از تصویری غیرواقعی از شــرایط وجود 
و علل آن برخاســته ناگزیر نسخه ای را 
می پیچد که اگرچه وعده درمان با خود 
دارد اما نه درد را آنچنان که باید شناخته 

است و نه درمان را. 
برجام حلال تمام مشکلات!

رئیس جمهور در 17 خرداد 1394 
یعنی در زمانی که مذاکرات هسته ای تا 
نهایی شدن توافق برجام چند ماه بیشتر 
فاصله نداشت در مراسم گرامیداشت هفته 
محیط زیست گفت: »ما وقتی می گوییم 
باید تحریم های ظالمانه رفع شود بعضی ها 
چشمان شــان زیاد نچرخد. تحریم های 
ظالمانه باید از بین برود تا سرمایه بیاید 
و مشکل محیط زیست، اشتغال، صنعت 

و آب خوردن مردم حل شود.« 
حمید بعیدی نژاد، مدیرکل سیاسی 
و بین المللی وزارت خارجه، 24 فروردین 
1394 که در جمع دانشجویان دانشکده 
علوم پزشکی دانشگاه آزاد، درباره توافق 
ژنو که قبل از برجام انجام شــد سخن 
می گفــت، لغو تحریم های اروپا و توقف 
اجرای تحریم های آمریکا را وعده داد و 
افزود: »در هر صورت حتی با برداشــته 
شدن ممنوعیت ها در زمینه طلا و فلزات 
گران بها براساس اطلاعاتی که به دست 
ما رسیده اســت، عواید قابل توجهی از 
تعلیق تحریم هــا در این بخش نصیب 
کشور می شود. چرا که با اعمال تحریم 
علیه این بخش، در لحظات پایانی برخی 
از محموله های طلا که قرار بود به کشور 
وارد شود، ارسال نشدند. با اجرای توافق 

ژنو این محموله ها و یا عواید آنها می تواند 
به کشور برگردند.«

مقدمه ای برحل
 مشکلات هم نیست

سریع القلم در بخشی از نوشته خود 
آورده اســت: »برای مخاطبان و جامعه 
مدنی ایرانی توجیه نشد که برجام، حل 
و فصل مسایل ایران و آمریکا نیست. و 
حتی مقدمه ای بر گشــایش مشکلات 
ایران و غرب و ایران و منطقه نیز نیست. 
نظام تحریم علیه ایران بسیار وسیع تر از 
نظام تحریم هسته ای است.« به عبارتی 
او نه تنها برجام را حلال مشکلات ایران 
نمی داند بلکه نگاه حداقلی به آن را نیز به 
عنوان »مقدمه ای بر گشایش مشکلات« 

قبول ندارد.
امــا اظهارات دولتمــردان و برخی 
رســانه ها غیر از این بود. چنانکه محمد 
باقر نوبخت، سخنگوی دولت در نشست 
تبییــن سیاســت های تســریع رونق 
اقتصادی گفت: »فاصلــه بین برجام و 
رفع تحریم ها زمان ویژه ای است که در 
آن سیاست های تسریع رونق اقتصادی 
را اجرا می کنیم و علاوه بر رشد اقتصادی 

دولت مهار تورم را محقق می کنیم.«
 ســریع القلم در یادداشتش بر این 
نکته تاکید می کنــد که »چون آمریکا 
نمی توانــد اهداف و افکار ایران را تغییر 
دهــد )اختلافــات 8 گانــه(، پس باید 
علی الحســاب در فکر از میان برداشتن 
توان هسته ای ایران باشد. چون اختلافات 
متعدد دیگری وجود دارد، آمریکا فشار 
خود را بر ایــران ادامه می دهد تا ایران 
به تدریج از مدار حساسیت های آمریکا 
بیرون برود. عجله ای هم نیست. این ذهن 

طرف مقابل است.«
چگونه می شــود ایــن خوانش از 
برجام را در کنار ســخنان سید عباس 
عراقچی، عضو ارشد تیم مذاکره کننده  
هسته ای قرارداد وقتی مرداد ماه 1394 
در نشست ویژه بررسی توافق هسته ای 
گفت: »می خواهم به خودمان این توافق 
را تبریک بگویم! و آن را باید جشن گرفت 
و تمام قد از این توافق دفاع می کنم. یک 
دستاورد دیگر فرو ریختن مبنای روانی 
تحریم هاســت و هر کس که از لیست 
تحریم ها خارج شود، سوئیفت هم علیه 
آن اجرا نخواهد شــد و 800 نهاد و فرد 
در ایران از تحریم های سوئیفت خلاص 

خواهند شد.«
بقیه در صفحه 10

گفت: در حالی که »ترزا می«، نخســت وزیر انگلیس  ایران را به 
تشنج آفرینی در منطقه متهم کرده و رسما از شیوخ عیاش و مرتجع 
عرب برای دشــمنی با کشورمان حمایت کرده است، چرا باید وزارت 
نفت در همان روز با شرکت انگلیسی »شل« تفاهمنامه امضاء کند؟

گفتم: ای عوام! کجای کاری؟... تازه روزنامه های  زنجیره ای با 
افتخار نوشته اند در حالی که آمریکا تحریم های ایران را تمدید 
کرده است، اقدام وزارت نفت کشورمان یک حرکت هوشمندانه 

و قابل تقدیر است!
گفت: شــاید منظورشــان این اســت که از تفاهمنامه با شرکت 
»شل« آنقدر سود برده اند که کینه توزی نخست وزیر انگلیس در برابر 

آن هیچ است!
گفتم: مثل قرارداد کرسنت که تا حالا نزدیک 40 میلیارد 
دلار روی آن ضرر کرده ایم!  یا مثل برجام که آنهمه امتیازات 
نقد دادیم و چند تا وعده نسیه گرفتیم!  حالا از غیرت دینی 
و ملی گذشته، در تفاهمنامه با »شل« چه به دست آورده ایم!

 گفت: وزارت نفت که چیزی نگفته و سخنگوی شرکت شل هم 
اعلام کرده که »تفاهمنامه نفتی با ایران محرمانه است«!

گفتم: یارو می گفت؛ شخصی نزد یکی از صاحب منصبان 
رفت و به او گفت؛ حرفی دارم که نمی توانم جلوی جمع بزنم!  
و آن صاحب منصب دیگران را بیرون کرد... از یارو پرسیدند 
حالا حرف مهمش چی بود؟ گفت؛ شرمنده... چون همه رفته 

بودند بیرون، کسی نمی داند چه حرف مهمی زده بود!...


